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Sessió informativa procés Nau Bostik 
 

Dia: Dilluns 27 de març de 2023 

Hora: 18:00 h 

Lloc: Nau Bostik, sala Roman Polankik. C. Ferran Turné, 1-11, 08027 Barcelona 

Persones assistents: 64 

 

Entitats i ciutadanes assistents: 23 dones i 41 homes. 

 

En representació municipal: 

1. Lucia Martín, Regidora Districte Sant Andreu 

2. Laia Grau, Gerent d’Urbanisme 

3. Elvira Juncosa, Districte Sant Andreu 

4. Mònica Cano, Districte Sant Andreu 

5. Arantxa Millas, Ecologia Urbana 

6. Manel Gil, Ecologia Urbana 

 

En representació dels grups municipals: 

7. Carlos Escuredo 

8. Anna Garcia Escrig 

9. Jordi Gimeno 

  

Desenvolupament de la sessió: 

 

Lucia Martín, Regidora de Districte, dona la benvinguda, demana disculpes per la no 

assistència de Janet Sanz i fa un repàs de les sessions realitzades prèviament. Al respecte, 

comenta que el debat dut a terme fins ara, ha permès visibilitzar alguns temes addicionals 

com la problemàtica de l’escola 30 Passos, l’amiant de la coberta de la Nau Bostik o la 

demanda d’equipaments per al barri, els quals s’han de continuar treballant.  

 

Comenta que la decisió a prendre pel que fa a la Nau Bostik es centra en determinar si es vol 

protegir urbanísticament aquest eix fabril cultural i comunitari, i destaca que des de 

l’Ajuntament hi ha la voluntat de protegir-lo. Alguns temes col·laterals que s’han generat arran 

aquest debat, són: (1) el model de transformació urbanística que deriva de l’operació de la 

Sagrera, (2) els equipaments i (3) l'amiant de la Nau Bostik. 

 

 

● Pel que fa al tema (1), s'assenyala que es tracta d'una operació per portar l'AVE a la 

Sagrera, però bàsicament és una operació urbanística de primer ordre dissenyada fa 30 

anys i que contempla que tot el sòl municipal que hi havia disponible serveixi per obtenir 

recursos per poder fer la cobertura de les vies i del parc. La urbanització de la part de la 

infraestructura que cobreix les vies (parc) ha de ser desenvolupada per l’Ajuntament el que 

comporta hipotecar sòl públic per fer front a aquesta operació urbanística. Es fa un 

recordatori de les fites clau d'aquesta operació i es destaca que s'ha aconseguit que com a 

mínim les obres no s'aturin i vagin a ritme. L'Ajuntament, en resposta a qüestions 

plantejades per la ciutadania, posa sobre la taula si aquesta operació pensada fa 30 anys té 

sentit continuar pensant-la de la mateixa manera l'any 2023. Es destaca que l'Ajuntament 

ha aturat -a banda de l'operació de la Sagrera- la venda de sòl municipal. Gràcies a això 
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s'està construint habitatge públic i es té el parc públic més gran de l'Estat d'habitatge 

públic. Això no es podrà fer a la Sagrera perquè estem hipotecades amb aquesta operació. 

 

Tot i que això no es pot canviar ni decidir des de l'Ajuntament perquè és un compromís 

adquirit, a partir de les aportacions ciutadanes exposades, s'ha compartit dins de 

l'Ajuntament la necessitat de començar a plantejar -de cara al mandat vinent- un diàleg 

amb l'Estat perquè tingui una participació més elevada en el finançament d'aquest gran 

parc, i per a això s'ha de comptar amb la complicitat del Ministeri de Transports, Mobilitat i 

Agenda Urbana. L'argument donat fins ara per l'Estat perquè no contribuir al finançament 

d’aquesta urbanització, és que Barcelona no podia sufragar una estació d'AVE més que a 

Madrid, però, avui en dia, a Madrid hi ha dues, així que aquest argument ja no existeix. En 

tot cas, l'argument és que aquest tipus d'operacions urbanístiques tenien sentit anys 

enrere, però avui en dia tothom sap que això no funciona, que el que necessiten les ciutats 

és preservar sol públic, que no es pot deixar de qüestionar les operacions urbanístiques que 

suposen l'increment de l'edificabilitat i el nombre d'habitatges lliures en una ciutat amb 

problemes d'habitatge assequible. Per tant, la voluntat és ser conscient d'aquesta realitat i 

començar a treballar-la. No es podrà capgirar l'operació que està en marxa, però sí que s'ha 

de poder dialogar per poder atenuar parcialment els efectes que aquesta operació acaba 

tenint en el dia a dia. 

 

● Pel que fa al tema (2) s'assenyala que els equipaments són una preocupació legítima i 

compartida amb Districte, tenint en compte la dificultat per trobar pressupost i sòl 

disponible a la Sagrera. Es recorda que l'any 2010 es va firmar un acord entre l'Ajuntament 

i l'AVV que assenyalava la proposta d'equipaments pel barri. Durant el procés participatiu el 

veïnat va exposar que tot i que alguna cosa s'havia fet, encara hi havia pendents, a més a 

més el disseny d'aquesta proposta havia quedat obsoleta i es va demanar actualitzar-la. El 

que ha fet l'Ajuntament des de l'última trobada, és encarregar un diagnòstic de quins 

equipaments fan falta al barri de la Sagrera, i compartir els resultats amb l'AVV. Així 

mateix, es compta amb un diagnòstic de quins són aquells equipaments que tenint en 

compte la població que ha de venir fan falta. 

 

Les demandes veïnals recollides durant el procés són: Escola bressol, més places d'infantil i 

primària, més metres quadrats d'equipaments esportius, Centre de Dia, Residències per a 

persones grans; sobre aquests últims es puntualitza que la competència és de la 

Generalitat. Per donar resposta a aquestes demandes, des de Districte -en el marc del pla 

de l'any 2010- es va fer el Casal de Barri Torre de La Sagrera i la Biblioteca La Sagrera; la 

cobertura del macro pou encara està pendent. Alguns equipaments en marxa o recentment 

aconseguits són: el nou CEM sobre l'antic pavelló Francisco Calvo començarà al maig; 

l'adquisició del Casal de Gent Gran La Palmera, abans de lloguer i ara de propietat 

municipal; els baixos -entre 800 i 900m2- de l'edifici que s'està començant a aixecar al 

costat de La Torre de La Sagrera serà equipament municipal. 

 

A mig termini, alguns espais que s'han de tenir en compte de cara a obtenir més 

equipaments, són: la Caserna de la Guàrdia Urbana al voltant del Parc de La Pegaso anirà 

cap a C/ Potosí; l'actual CAP anirà a un altre lloc; el solar de l'actual hort "La Ferroviària", al 

respecte es comenta la possibilitat de fer habitatge públic. 

 

Altres actuacions guanyades per la Sagrera i que tiraran endavant són: els nous 104 

habitatges de lloguer assequible al C/ Gran de La Sagrera que comencen obres al setembre; 

un local de 300 m2 als baixos de la futura residència d'estudiants, és privat, però serà cedit 
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com a equipament municipal. 

 

Tenint en compte que s'ha de buscar espais per una Escola Bressol o per equipaments 

esportius (pistes esportives), es presenta la possibilitat de ubicar aquest tipus 

d'equipaments lleugers sobre la cobertura de les vies. Es puntualitza que a l'actual CAP no 

hi cabria una Escola Bressol amb el requisit de pati que tindria. En definitiva, a dia d'avui es 

disposa d'una sèrie d'espais on es podrien desenvolupar els equipaments. 

 

● Pel que fa al tema (3) s'assenyala que l'any 2021 des de Districte es va encarregar un 

estudi per detectar l'existència de partícules d'amiant en els entorns i el resultat va ser 

negatiu. Des de Districte s'ha encarregat un nou estudi a Lluís Mallart, els resultats del qual 

estaran enllestits cap a finals de maig 2023, i a partir d'aquí se sabrà si la situació continua 

igual i s'ha d'encarregar l'estudi de forma periòdica o hi ha algun impacte i s'ha de resoldre 

el problema. El problema es resoldrà requerint a la propietat i en funció de la seva resposta 

actuar d'una manera o altra. Serà diferent si es compta amb el Pla de Millora Urbana, 

perquè si la Nau Bostik passés a ser equipament públic, hi haurà unes obligacions per 

tractar l'amiant, en el cas que es detectés que n'hi ha. 

 

Per últim, pel que fa al canvi de planejament relacionat amb la problemàtica de l'escola, 

s'assenyala que la Generalitat haurà d'accelerar la posada en marxa del procés 

administratiu i arquitectònic. El compromís per part del Districte és accelerar aquest 

procediment al màxim en tot allò que depengui de l'Ajuntament. De l'última reunió que es 

va tenir amb Escola, Districte, Consorci i Generalitat va sortir el compromís de crear una 

Taula de treball entre Escola, Districte, Ecologia Urbana i altres agents, per anar preveient 

les qüestions que puguin sorgir; la primera trobada es convocarà al llarg del mes d'abril. 

 

 

Laia Grau, Gerent d'Urbanisme, pren la paraula i explica el perquè de les dues fases: Fase 

1. Aprovació del Pla de Millora Urbana prevista a l'abril; posteriorment s'obrirà un període 

d'informació pública durant 1-2 mesos. Fase 2. Aprovació definitiva, la qual permetrà la 

preservació de totes les naus de la Bostik. 

 

Detalla que el Pla de Millora Urbana permetrà la preservació de les naus perquè siguin 

equipament públic. Els problemes detectats que no quedin resolts per aquest Pla de Millora 

Urbana, seran incorporats a un altre document més complex que és la Modificació del Pla 

General Metropolità, amb la qual l'última aprovació definitiva la farà la Generalitat de 

Catalunya. En canvi, en aquest document que es presenta, l'aprovació estarà a càrrec de 

l'Ajuntament de Barcelona, un procediment més àgil. 

 

Es projecta una presentació, accessible a la pàgina web a la plataforma Decidim i es presenta 

l'ordenació vigent. Dins de l'àmbit s'assenyala la previsió de transformació urbana arran el Pla 

de Millora Urbana en qüestió. Per emmarcar els canvis proposats, explica que hi ha una 

premissa dins de la llei d'urbanisme que estableix que les zones verdes no poden ser reduïdes, 

ni qualitativament ni quantitativament i que alhora, la propietat de l'àmbit té uns drets 

adquirits amb un sostre per habitatge lliure que s’ha de garantir mantenir. 

 

Amb la modificació s’assoleix: (1) preservació de la Bostik i qualificació d'equipament 

públic, (2) reubicació dins d'un altre àmbit del sostre d’habitatge que abans estava 

previst que ocupés una part de la Bostik i (3) reubicació de les zones verdes que la llei 

d'urbanisme obliga que siguin de qualitat i quantitat idèntica. A partir de les propostes 
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treballades durant les sessions participatives anteriors, s'ha optat per treballar en el disseny 

d'una proposta perquè la Bostik es pogués preservar amb la garantia de la zona verda 

obligatòria i del sostre d’habitatge que té dret a desenvolupar la propietat. 

 

Explica la redistribució del sostre en dues cantonades de l’entorn: C/ Garcilaso i davant de la 

plaça del General Moragues, llocs allunyats del veïnat i on a futur es preveuen alçades 

semblants. Aquest disseny és el resultat final del Pla de Millora Urbana que s’aprovarà a l’abril. 

També es farà participació ciutadana fins que s’aprovi definitivament, durant el tercer o quart 

trimestre, i a partir d’aquí, la Nau Bostik passarà a ser de titularitat municipal. 

 

Pel que fa a les alçades, s'explica que davant de plaça General Moragues s’incrementaran 6 

plantes, passant a PB+16 d'alçada (més baixos dels edificis previstos) i al C/ Garcilaso 

incrementarà 2 plantes, passant a PB+12, per garantir a la propietat els seus drets. 

 

Finalment, es puntualitza que la Modificació del Pla General ajudarà a pensar la mobilitat en 

l'entorn. En el present document, la mobilitat no és objecte d’estudi perquè el document tracta 

d'un tema molt específic i la mobilitat forma part d'un àmbit més gran. 

 

 

Torn de paraules 

 

A continuació, s’obre un primer torn de paraula per a la intervenció de les persones assistents: 

 

Marcos Ibañez, veí i membre del grup de famílies de l'escola 30 Passos, expressa 

rebuig per la proposta de preservar la Nau Bostik per diversos motius: 

− A nivell polític, se suma a les opinions de l'AVV de La Sagrera, en el sentit que no està 

d'acord que es prioritzi aquest tipus d'equipament davant d'altres més importants pel 

barri, com per exemple un CAP, o una escola. 

− A nivell urbanístic, considera que aquesta operació continua sent un "pelotazo" per 

la propietat La Llave de Oro, que afecta directament a l'escola 30 Passos perquè els 

retalla alguns metres quadrats. 

− Manifesta que no hi ha consens de barri, l'AVV i veïns les veïnes de Ferran Turné no 

estan d'acord. A més, no es podrà continuar discutint perquè s'aprovarà a l'abril. 

Considera que l'Ajuntament està mirant cap a una altra banda i no sap o no vol saber. 

Pel que fa a les problemàtiques concretes que no generen consens, detalla: (1) les veïnes 

de Ferran Turné estan fartes que la Guàrdia Urbana no els faci cas quan les activitats de 

la Nau Bostik generen soroll; (2) l'obertura de restaurants al complex sense llicència amb 

les sortides de fum situades a prop de les futures finestres de l'escola i comenta que en 

relació amb la denúncia que va posar fa més de 2 mesos, no ha rebut cap resposta i a 

més les sortides s'han destapat. 

− La contaminació de la Nau Bostik, en relació amb l'existència d'amiant i la possibilitat que 

el subsòl estigui contaminat, tenint en compte el seu passat industrial. Expressa la 

possibilitat que si caigués una tempesta o pedregada, l'amiant es foradaria i no es podrà 

fer cap reparació, sinó que les teulades s'hauran de treure. Destaca que la contaminació 

de la Nau Bostik és un tema molt greu i posa en dubte si l'Ajuntament podrà protegir als 

infants quan no han estat capaços de donar resposta al soroll, les molèsties, al 

restaurant sense llicència i les sortides de fum. 

 

Finalment, demana reconsiderar aquesta mesura i com a mínim continuar parlant-la, no 

aprovar-la a l'abril. Finalment, expressa que si es vol una Bostik, s'hauria de crear i 
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construir una nova nau: salvar la Bostik, però no la nau. 

 

José, veí de Ferran Turné, comenta que veïns les veïnes de Ferran Turné han trucat 

algunes vegades a la Guàrdia Urbana per denunciar el soroll i les molèsties que es generan 

a l’entorn, però els van dir que la Nau Bostik té permís per dur a terme activitats, però mai 

s'ha revisat el nivell de decibels que s'excedeixen. Quant a la credibilitat de la Nau Bostik, 

assenyala: (1) que no tenen permís de gual i que quan alguna vegada va estacionar el seu 

cotxe per uns minuts, va ser amenaçat; (2) que hi ha 18 empreses instal·lades a la Nau 

Bostik, la qual cosa és incoherent amb el desig que sigui un equipament pel barri. 

Finalment, demana aparentar una mica de decència. 

 

Oleguer Méndez, de l'AVV Sagrera, en primer lloc, pregunta qui demana que es 

mantingui la Bostik i assenyala que es tracta de persones interessades que no haurien 

d'estar aquí si la Nau Bostik fos un equipament de debò, perquè considera que aquest espai 

no és per fer negocis privats. També, comenta que aquest espai es va planificar perquè 

existeixi una zona verda al costat de l'escola. Expressa que des de l'AVV i el veïnat no el van 

demanar, però accepten que es facin equipaments al barri. Afegeix que la Bostik és sinònim 

de "mort", tenint en compte que antigament es treballava amb substàncies perilloses. 

En segon lloc, pregunta per què si encara no s'ha aprovat el PAU 2 -que es va modificar 

l'any 2017- hi ha pressa d'aprovar aquest Pla de Millora Urbana a banda del PAU 2. Demana 

que s'aprovi el PAU 2 perquè es pugui executar tot el que està previst. 

Finalment, expressa que des de l'AVV porten 30 anys reivindicant que no volen una 

Meridiana 2 i demanen que no els ofereixin una Meridiana 2 amb edificis alts. 

 

Fernando Rico, veí de la Sagrera, comenta que fa un temps que cada vegada hi ha 

menys espai públic per aparcar als barris de la Sagrera i Sant Andreu, en aquest sentit 

pregunta si ja no poden tenir vehicles privats i si en aquest plantejament nou està previst 

crear pàrquing públic, zona verda o blava. Tenint en compte que s'està traient places de 

zona verda i blava per fer carrils bus i bici, pregunta que ha de fer el veïnat que disposa de 

vehicle privat. 

 

Jaume, de l'AVV Sagrera, subscriu el que han expressat les participants anteriorment. 

Comenta que esperava una proposta més interessant i considera que no s'ha canviat res del 

que es va presentar a la darrera sessió. Respecte a mantenir la Bostik com a equipament 

públic -no amb el tipus d'activitat que s'està fent ara que és privada- considera que donaria 

peu a replantejar com seria. Considera que mantenir-la tal com està, comporta augmentar 

l'edificabilitat al barri i perdre zona verda de qualitat. També, que els 1.000 m² de zona 

verda que estan repartits en 3 o 4 llocs són metres quadrats de poca qualitat. Voldrien que 

per salvar aquest equipament, l'Ajuntament pagui el seu preu, sense guanyar edificabilitat 

ni perdre zona verda. En aquest sentit demana replantejar la proposta. 

 

Jorge Sánchez, treballador de la Nau Bostik, comparteix que viu a Vilapicina, però des 

de fa 8 anys passa la seva vida al barri de la Sagrera i torna a casa a dormir. Abans de tot, 

aclareix que respecta el que han compartit els participants. 

− En primer lloc, comenta que ara la Bostik té una activitat econòmica, gens menyspreable, 

amb entre 90 i 110 persones que tenen la seva seu de treball aquí. Tot i que hi ha alguns 

veïns i veïnes que no estan d'acord amb l'activitat, sí que hi ha diversos comerços de 

l’entorn que estan d'acord perquè la Nau Bostik genera activitat i dinamització econòmica 

al barri. Afegeix estar d'acord amb els aspectes que es presenten com a problemàtics i 

que cal treballar-los per solucionar-los, però també demana reflexionar sobre l'altra part 
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d'aquesta situació, que és la quantitat de persones que veuen la Nau Bostik com un 

equipament referent d'economia social i solidària a Barcelona.  

− En segon lloc, comenta que els agradaria explicar el que es fa a la Nau Bostik, tenint en 

compte que hi ha persones assistents que fan afirmacions que no són certes, com per 

exemple: (1) no hi ha cap empresa privada (SL societat limitada), totes són cooperatives 

sense ànim de lucre que beneficien a molta gent, a més entre el 50% i 60% són de la 

Sagrera, (2) no hi ha cap sortida de fum perquè no hi ha cap cuina. Al respecte, comenta 

que la inspecció de treball va obrir un expedient, però que està arxivada, que van rebre 

una denúncia per una activitat que han de cessar i van presentar unes al·legacions. 

 

Expressa que volen arribar a acords amb qui vulgui arribar a un acord. Destaca que hi ha 

entitats que des del principi van rebutjar la proposta sense donar arguments més enllà 

d'explicacions que semblen fora de lloc. 

 

Daniel Cadilla, de l'Azimut 360 SCCL - Nau Bostik, dona les gràcies per l'esforç de 

buscar alternatives durant les accions participatives. Considera que la solució urbanística 

que es dona -amb els compromisos que representa- és molt raonable, la preocupació de les 

alçades està força ben resolta. A nivell polític considera que és valent apostar per la Nau 

Bostik des del principi, però també, que mantenir-la requereix entendre que els 

equipaments no sempre són de serveis assistencials. Al respecte destaca alguns valors de la 

Nau Bostik: (1) és autogestionat i surt de la iniciativa de les entitats, (2) és un pol 

d'atracció d'entitats de l'Economia Social i Solidària i un gran valor pel barri. Que sigui de 

propietat municipal és un pas endavant per regularitzar la seva situació, quant a la seva 

rehabilitació, l'amiant i altres qüestions de la pròpia activitat, com per exemple el "bar" que 

no és un bar sinó un projecte educatiu. 

 

Miquel, veí de Ferran Turné, comenta que quan es va obrir la Nau Bostik els ho van 

presentar com un centre cultural, però es va convertir en una sala de festes. Comenta que 

s'han fet reiterades denúncies cada cap de setmana, però la Guàrdia Urbana els ha dit que 

no poden fer res i que aquestes no avancen. Comparteix que veïns les veïnes del C/ Ferran 

Turné han canviat el tancament de les seves finestres pels problemes de soroll. Considera 

que la Nau Bostik és un edifici cancerigen i ha d'anar a terra. Demana seguir el Pla 

Metropolità i conservar la zona verda. 

 

Dèbora Martínez, de La Perversa - Nau Bostik, es presenta com una associació sense 

ànim de lucre, convida a visitar el laboratori fotogràfic, el qual acull a nens i nenes de 

diverses escoles i instituts, per conèixer l'activitat cultural que fan. Comenta que des de fa 7 

anys que La Perversa està a la Nau Bostik. Entèn que aquesta s'ha pogut equivocar algunes 

vegades, de la mateixa manera que les persones s'equivoquen. Demana posar una miqueta 

d'amor a l'hora de portar a terme la reunió i no faltar a la veritat. Sent que el seu espai dins 

de la Nau Bostik és molt vulnerable tot i que fan activitats importants per a la ciutadania. 

Finalment, convida a conèixer les activitats que es fan des de dins i no des de fora. 

 

Lucia Martín, Regidora de Districte, per a donar resposta a les qüestions plantejades, 

comenta el següent: 

 

− Si la Nau Bostik passés a ser equipament públic, l'Ajuntament estaria adquirint moltes 

obligacions per al seu manteniment dins la legalitat. Recorda que ara s'està parlant d'una 

modificació, i que en un futur es parlarà de quines activitats es desenvoluparan a la Nau 

Bostik. La proposta no només busca regularitzar una situació, sinó mantenir un equipament 
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de referència pel barri. 

− Respecte a qui demana el manteniment de la Nau Bostik, indica que és un equipament 

reclamat per molta gent, i recorda que a més existeix una proposició aprovada per tots els 

grups municipals, per majoria, per al seu manteniment. És obvi que es necessita 

equipaments culturals que millorin el teixit municipal. 

− Sembla que hi ha un rebuig d'entrada per part d'algunes persones, malauradament ningú 

proposa solucions. Les problemàtiques exposades es parlaran amb la propietat. 

− Davant la proposta de pagar al privat per no desenvolupar el seu dret a construir habitatge 

lliure, es pregunta si el que preocupa és l'edificabilitat en general o només l'edificabilitat a 

partir de la Nau Bostik. 

− La proposta no canvia res en relació amb el nombre d'aparcaments a la zona. 

 

Laia Grau, Gerent d’Urbanisme, per a complementar les respostes, comenta el següent: 

 

− Respecte a l’escola 30 Passos, comenta que a la propera modificació del Pla General s’haurà 

de revisar que passa amb els carrers. La revisió permetrà que hi hagi certa ampliació de 

l’escola. Actualment, l’espai de l’escola és el que té ara, es preserva amb la modificació.  

− Respecte a la descontaminació, comenta que tot l’entorn de la Sagrera ha acollit activitats 

industrials i que ara existeixen diverses metodologies per a actuar. Un exemple és l’àmbit 

de l’antiga fàbrica Mercedes-Benz, que s’està transformant i no s’ha enderrocat. 

  

Arantxa Millas, Ecologia Urbana, per a complementar les respostes, comenta el següent: 

− Respecte a l'amiant, comenta que el programa o pla nacional va ser aprovat la setmana 

passada per la Generalitat de Catalunya i s'ha de desenvolupar. La llei estatal els obliga a 

tenir un cens públic que gairebé ja està acabat. Si la Nau Bostik arribés a ser de propietat 

municipal es faria la diagnosi de tot l'edifici i un projecte de retirada de l'amiant 

− Respecte als sols contaminats, comenta que Can Batlló n’està ple i s'està treballant en la 

seva descontaminació. Convida a revisar la web. 

− Respecte al soroll, si la Nau Bostik arribés a ser de propietat municipal l'edifici haurà d'estar 

condicionat acústicament perquè es puguin desenvolupar certes activitats. 

 

A continuació, s’obre el segon torn de paraula per a les persones assistents que hi vulguin 

intervenir: 

 

Josep Lluís Roig, fotògraf de Photosagrera - Nau Bostik, comenta que són 77 

persones associades i tenen un estudi fotogràfic a la Nau Bostik, igual que La Perversa. 

L'any passat van fer 7 exposicions, per la qual cosa es tracta d'un centre cultural de veritat. 

Comparteix que forma part de la Nau Bostik des dels seus inicis, quan era un espai ple de 

brutícia; van proposar fer un centre cultural i van lluitar perquè no es perdi. Expressa que 

no vol que la Nau Bostik es perdi. Visibilitza el treball de Xavier Bassiana per aconseguir 

centres culturals a la Sagrera. 

 

Joan Vitòria, arquitecte del Globus Vermell - Nau Bostik, comenta que porta 15 anys 

a la Sagrera, dels quals ha estat més de 10 anys a la Nau Ivanow, i els darrers cinc a la Nau 

Bostik. 

− En primer lloc, comenta que si no hi hagués estat per iniciativa del veïnat, la Nau Bostik 

hauria desaparegut, i només per això ja val la pena lluitar. Comparteix que el patrimoni 

ens permet recordar d'on venim, que ens pot agradar més o menys, però que aquests 

patrimonis ens parlem de la nostra història i si s'haguessin perdut, no els veuríem i 

s'haurien oblidat. 
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− En segon lloc, aclareix que totes les entitats de la Nau Bostik, són entitats culturals, 

sense ànim de lucre, cooperatives, com per exemple Mescladís que treballa per a integrar 

al món laboral a joves estrangers que viuen a Espanya sense acompanyament; llavors no 

es tracta d'un “xiringuito” privat. Destaca que a la Nau Bostik es fa activitat cultural no 

només de conservació patrimonial, sinó que acull a estudiants d'escoles i instituts que 

venen a fer tallers, per la qual cosa té un impacte a la Sagrera i a la ciutat. 

− Finalment, considera que si no hi hagués la Nau Bostik, se la trobaria a faltar. Pel que fa 

al soroll comenta que a les treballadores de la Nau Bostik no els agrada la idea que les 

veïnes no puguin descansar. Quant a l'amiant, considera que no per això la Nau Bostik 

s'ha d’enderrocar, i que les persones que hi treballen són les més interessades en què 

l'espai estigui lliure d'amiant. 

 

Yolanda Santolaria, no creu que ningú estigui en desacord de les activitats culturals que 

es fan, sinó dels problemes que deriven de la presència d'amiant i de la mateixa estructura. 

Considera que sembla un engany que diguin que quan la Nau Bostik sigui municipal 

s'arranjarà tot. Els problemes de soroll s'han hagut de solucionar fa temps, no deixar-los 

per a quan sigui un equipament públic. 

 

Pablo Pérez, Territorios Libres - Nau Bostik, comenta que porta 8 anys a la Nau Bostik 

i és l'actual responsable de seguretat i manteniment. Arriba a primera hora a obrir el 

recinte, ho revisa tot i aclareix que es fa difusió de l'horari de totes les activitats que es 

desenvolupen. La Policia està al corrent de les activitats, les quals no passen més enllà de 

les 22h. Puntualitza que és un professional de la gestió cultural, ha participat a 5 processos 

importants de Barcelona i considera que té experiència en gestió urbanística. Qüestiona la 

proposta portada a debat i considera necessari demanar explicacions a l'Ajuntament per 

l'augment de l'edificabilitat. 

 

Lucia Martín, Regidora de Districte, comenta que els diversos punts de vista han estat 

exposats i que és indiscutible la importància i l’abast de la feina que fa la Nau Bostik, fet que 

és compartit i que cal treballar per minimitzar les molèsties. Pel que fa als temes que 

preocupen, comenta: 

 

- Des de Districte s’ha encarregat a una empresa externa realitzar un estudi per conèixer 

l’estat de l’amiant a la Nau Bostik, els resultats es publicaran d’aquí a uns mesos. 

- Es farà una reunió de treball amb l’escola 30 Passos a l’abril, per parlar de la 

descontaminació de les terres. 

- Finalment, es posa en valor la feina que s’ha fet sobre els equipaments. Fa 6 mesos era un 

problema i a aquesta sessió s’han aportat respostes i propostes de quins equipaments falten 

i on podrien situar-se d'aquí a uns anys.  

 

Sense més intervencions es dona per tancada la sessió. 

 

 


